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[Statsministeren.] 
pressens anlæg til avisfremstilling og distri- 
bution samt til at yde finansieringsinstitut- 
tet et årligt statstilskud på 2 mill. kr. til an- 
vendelse som tilskud til sådanne foranstalt- 
ninger. 

På grund af dagbladenes voksende øko- 
nomiske vanskeligheder har Dagspressens 
Finansieringsinstitut ladet udarbejde en 
prognose over driftsudviklingen for danske 
dagblade i årene 1974-76. Prognosen under- 
streger nødvendigheden af en øget produk- 
tivitet inden for alle dagbladenes funktions- 
områder. Ud over en forøgelse af investerin- 
ger i teknisk udstyr peges i rapporten på en 
udvidet markedsforskning og produktud- 
vikling som en nærliggende mulighed for 
rentabilitetsforbedring. 

Regeringen finder det ønskeligt, at finan- 
sieringsinstituttet fremtidig får mulighed 
for også at yde støtte til projekter vedrøren- 
de markedsforskning og produktudvikling 
samt til andre foranstaltninger. Med hen- 
blik herpå foreslås loven ændret, således at 
der vel i første række ydes støtte til anlægs- 
investeringer, men yderligere kan gives til- 
skud til markedsforskning og produktudvik- 
ling og til beslægtede formål, der godkendes 
af instituttets tilsynsråd; hermed er bl. a. 
tænkt på samdriftsprojekter. 

Udvidelsen af instituttets virksomhed og 
de prisstigninger, der har fundet sted siden 
lovens ikrafttræden, gør det rimeligt at fri- 
tage statens tilskud fra 2 mill. kr. til 4 mill. 
kr. årlig. 

Idet jeg iøvrigt henviser til lovforslagets 
bemærkninger, skal jeg anbefale forslaget til 
det høje tings velvillige behandling. 

Ministeren for offentlige arbejder (Niels Mat- 
thiasen ) :  
Hermed tillader jeg mig for det høje ting 

at fremsætte forslag til lov om Københavns 
lufthavnsvæsen. 

Som bekendt blev der i den gældende lov 
af 23. december 1970 om Københavns luft- 
havnsvæsen, hvorved lufthavnsvirksomhe- 
den blev oprettet, indsat en bestemmelse om, 
at loven senere skulle revideres. Revisions- 
bestemmelsen blev indsat på baggrund af ge- 
nerelle overvejelser om den mest hensigts- 
mæssige organisationsform for statsvirk- 
somheder, hvor en noget friere driftsform 
end den, som normalt gælder virksomheder 

under finanslovens § 2, måtte findes hensigts- 
mæssig. 

På baggrund af den korte tid, der dengang 
var til rådighed for udvalgsarbejdet, hvor- 
under spørgsmålet var genstand for indgå- 
ende drøftelser, var det ikke muligt at af- 
vente resultatet af de generelle overvejelser 
om den mest hensigtsmæssige organisations- 
form, og Københavns lufthavnsvæsen blev 
derfor i første omgang etableret som en så- 
kaldt § 2-virksomhed. Der udtryktes imid- 
lertid under udvalgsbehandlingen sympati 
for en driftsform, der kunne danne grundlag 
for at gøre lufthavnsvirksomheden økono- 
misk uafhængig af staten, således at det 
regnskabsmæssige overskud kunne forblive 
i virksomheden til finansieringsformål. 

Ved lov nr. 414 af 13. juni 1973 om anlæg 
af en bro over Store Bælt har folketinget 
etableret en ny form for statslig forvaltnings- 
virksomhed, som indebærer, at den pågælden- 
de virksomhed klart kan adskilles fra stats- 
formuen i øvrigt samtidig med, at landets 
parlamentariske myndigheder til enhver tid 
bevarer fuld kontrol med virksomhedens 
drift og vilkårene herfor. 

Af særlig betydning for beslutningen om 
den ny form for forvaltningsvirksomhed 
har været hensynet til en klar og separat 
regnskabsføring, som indebærer et klart 
grundlag for takstfastsættelse, samt hensy- 
net til lånemulighederne. Under hensyn til, 
at en tilsvarende finansierings- og styrings- 
problematik gør sig gældende for lufthavns- 
virksomheden i den storkøbenhavnske regi- 
on, ikke mindst i forbindelse med anlæg af en 
lufthavn på Saltholm, er det ved den forud- 
satte revision af loven om Københavns luft- 
havnsvæsen fundet hensigtsmæssigt at ind- 
føre en til den for statsbroen Store Bælt sva- 
rende organisationsform også for lufthavns- 
væsenets virksomhed. Den nærmere organi- 
sation og forvaltning, som foreslås gennem- 
ført, fremgår af §§ 4-8 i lovforslaget og be- 
mærkningerne hertil, og de pågældende be- 
stemmelser svarer til §§ 5-9 i lov om anlæg 
af en bro over Store Bælt. Ledelsen af luft- 
havnsvirksomheden, der i dag forestås af en 
direktør bistået af et lufthavnsrepræsen- 
tantskab på 9 medlemmer, vil efter forslaget 
fremtidig blive lagt i hænderne på en styrel- 
se, bestående af ni medlemmer, af hvilke de 
af ministeren for offentlige arbejder beskik- 
kede medlemmer, som ikke repræsenterer 
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[Ministeren for offentlige arbejder.] 
personale- eller brugerinteresser, vil udgøre 
et flertal. Lufthavnsvæsenets direktør, som 
efter lovforslaget agtes kontraktansat, vil 
fortsat have den daglige ledelse, men under 
ansvar over for styrelsen. Endvidere fore- 
skriver lovforslaget oprettelse af et repræ- 
sentskab på 25 medlemmer som et rådgiven- 
de organ for styrelsen, hvilket må ses på 
baggrund af, at det anses for væsentligt, at 
der etableres et forum, hvori det størst mu- 
lige antal interesserede virksomheder og of- 
fentlige myndigheder kan fremsætte syns- 
punkter over for Københavns lufthavnsvæ- 
sens virksomhed og ledelse. 

I forbindelse med lovens revision har og- 
så spørgsmålet om den fremtidige organisa- 
toriske placering af statslufthavnene været 
overvejet. Imidlertid taler afgørende hensyn 
imod at indpasse Københavns lufthavns- 
væsens organisation i en enhedsorganisation, 
omfattende samtlige statslufthavne, dels 
fordi lufthavnsvæsenet i årene fremover må 
forudses at ville være fuldt beskæftiget med 
igangsætning af Saltholmprojektet og over- 
levelsesprogrammet for lufthavnen i Kastrup, 
dels fordi der mellem statslufthavnene i den 
storkøbenhavnske region og statslufthavne- 
ne i det øvrige Danmark består væsentlige 
forskelligheder bl. a. i henseende til kommer- 
ciel målsætning og driftsmæssige vilkår. Det 
findes på denne baggrund mest hensigtsmæs- 
sigt at opretholde den nuværende organisa- 
toriske opdeling imellem de to kategorier af 
statslige lufthavne. 

Med disse bemærkninger tillader jeg mig 
at anbefale lovforslaget til det høje tings vel- 
villige behandling. 

Endvidere tillader j eg mig for folketinget at 
fremsætte forslag til lov om ændringer i vej- 
love som følge af ændringer i bygnings- og by- 
planlovgivningen m.v. 

Lovforslaget indeholder konsekvensæn- 
dringer, der inden for vejlovgivningen er 
nødvendiggjort af det af miljøministeren 
fremsatte forslag til lov om kommuneplan- 
lægning og af det af boligministeren frem- 
satte forslag til byggelov, hvorved bl. a. den 
særlige københavnske byggelov, der også 
omhandler vejforhold, ophæves. Desuden 
indeholder lovforslaget visse ændringer, der 
har sammenhæng med forslaget til ny færd- 
selslov. 

Ud over de ændringer, der er en konsek- 
vens af andre lovforslag, indeholder forslaget 
en del justeringer af vejlovgivningen, som 
begrunder, at det fremsættes særskilt og ikke 
er medtaget i det af miljøministeren fremsat- 
te generelle forslag om ændring af forskellige 
lovbestemmelser i anledning af forslagene til 
henholdsvis lov om kommuneplanlægning 
og byggelov. De ændringer, der i øvrigt fore- 
slås gennemført i vejlovgivningen, tilsigter i 
det væsentlige en forenkling af denne. Der 
er på en række punkter foreslået enklere reg- 
ler, hvor dette kan ske uden skade for bor- 
gernes retsstilling, ligesom der er foretaget 
en del ændringer af redaktionel karakter og 
for at tydeliggøre lovgivningen. Ændrings- 
forslagene bygger på de erfaringer, der er 
gjort med administrationen af vejlovene, si- 
den disse blev gennemført i deres nuværende 
skikkelse i årene 1970-74. 

Som følge af lovforslagets sammenhæng 
med de andre lovforslag, jeg har nævnt, må 
jeg forbeholde mig eventuelt at stille æn- 
dringsforslag under folketingets behandling 
af forslaget. 

Idet jeg i øvrigt henviser til lovforslaget 
med tilhørende bemærkninger, tillader jeg 
mig at anbefale dette til det høje tings vel- 
villige behandling. 

Handelsministeren (Erling Jensen): 
Jeg skal herved have den ære for det høje 

ting at fremsætte forslag til sønæringslov og 
forslag til lov om ændring af lov om søfarts- 
uddannelse. 

Fremsættelsen af de to lovforslag skyldes 
udviklingen i skibene og forandringerne in- 
den f or det samlede uddannelsesområde. For- 
målet med den foreslåede lovgivning er at 
åbne mulighed for og i et vist omfang at stil- 
le krav om en bedre søfartsuddannelse. Hen- 
sigten er inden for søfartsområdet at gå over 
til et uddannelsessystem, der bringer uddan- 
nelsen af søfarende mere i overensstemmelse 
med de uddannelser, der er under udvikling 
inden for landerhvervsområderne. 

Søfartsuddannelsen opdeles efter forslaget 
i en erhvervsfaglig basisuddannelse (erhvervs- 
fagligt grundkursus),en periode med praktisk 
arbejde og indlæring og et erhvervsfagligt 
afslutningskursus. Søfartsuddannelsen op- 
deles naturligt i dæksuddannelse, maskin- 
uddannelse, restaurationsuddannelse og ra- 
diouddannelse. Man kunne overveje straks 


